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♦  30 marca 1992 r. odbyło się siódme zwy
czajne posiedzenie Senatu Politechniki Śląskiej 
z następującym porządkiem obrad: zatwierdze
nie wniosków o nagrodę Ministra Edukacji Na
rodowej, sprawozdanie z działalności Uczelni 
i ocena działalności Rektora za rok 1991, wy
rażenie stanow iska w sprawie połączenia 
Wydziału Inżynierii Środowiska i Wydziału Me
chanicznego Energetycznego oraz naboru stu
dentów na kierunek „Inżynieria Środowiska” 
w roku ak. 1992/93, podjęcie uchwały doty
czącej uczczenia pam ięci prof. Fryderyka 
STAUBA - doktora honoris causa Politechniki 
Śląskiej, sprawy bieżące i wolne wnioski oraz 
zatwierdzenie protokołu z poprzedniego posie
dzenia Senatu.

W posiedzeniu uczestniczyło 49 członków Se
natu i 6 zaproszonych gości.

♦  W pierwszym punkcie obrad Prorektor ds. 
Nauki i W spółpracy z Przem ysłem  prof. 
W ł.S IKO R A z re fe row a ł sprawę w n iosków  
o nagrody MEN. W płynęło 19 wniosków, któ
re przez Komisję ds. Nagród rozpatrywane 
były w trzech grupach: 9 wniosków zespoło
wych z zakresu osiągnięć publikacyjnych 
(podręczniki, skrypty), 7 wniosków za osiąg
nięcia indywidualne i 3 wnioski zespołowe za 
osiągnięcia naukowe. Komisja skierowała dc 
rozpatrzenia przez Senat 9 wniosków, które 
w tajnym głosowaniu uzyskały co najmniej 
50% głosów. Po omówieniu tych wniosków 
poddano je pod zaopiniowanie Senatu. W taj
nym głosowaniu 8 wniosków uzyskało pozy
tywną opinię (ponad 50% głosów), a wyniki 
głosowania były następujące:

1. prof. H.GIL (RG), ind.', pośmiertnie, za

podręcznik „The theory of strata mechanics” ,
PWN - 46 „tak” , 0 „nie” , 2 „wstrz.” .

2. prof. W.WINKLER (RE) + zesp., za pod
ręcznik „Schutztechnik in Elektroenergie Sys
tem ” , SpringerA/erlag - 44 „tak” , 0 „nie” , 4
„wstrz.” .

3. prof. J.DARLEWSKI (RMT) + zesp., za
podręcznik „Narzędzia skrawające w zautoma
tyzowanej produkcji” - 40 „tak” , 1 „nie", 7
„w strz ".

4. prof. J.TOMECZEK (RM), ind., za osiąg
nięcia naukowe: „Badania podstawowe nad e- 
nergetycznym użytkowaniem węgla” - 33 „tak” , 
10 „nie” , 5 „wstrz.".

5. prof. Cz.SAJDAK (RM), ind., za osiąg
nięcia naukowe: „N agrzew nica indukcyjna 
o obniżonym zużyciu energii elektrycznej" - 32.
„tak", 6 „nie” , 10 „wstrz.".

6. dr M.BODZEK (Rl)+zesp., za osiągnięcia 
naukowe. „Zastosowanie procesów membrano
wych w ochronie środowiska i biotechnologii” 
- 34 „tak” , 6 „nie", 8 „wstrz.” .

7. prof. Z.TRYBALSKI (RAu), ind., za
kształcenie kadry - 43 „tak” , 3 „n ie ” , 2
„wstrz.".

8. mgr A.ROGOWSKA (St.WF), ind., za
osiągnięcia dyd.-wych. - 27 „tak", 9 „nie” , 12
„wstrz.”.

Jeden wniosek nie uzyskał większości g ło 
sów: prof. St.ŚCIESZKA (RG), ind., za osiąg
nięcia naukowe: „Badania zużycia erozyjnego 
oraz zużycia ściernego” - 24 „tak” , 14 „nie", 
10 „wstrz.” .

♦  Następna część posiedzenia dotyczyła o- 
ceny działalności Rektora za 1991 r. Ustalono,
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że - zgodnie z par. 38 p.2 Statutu Pol.Śi. - 
obrady prowadzić będzie wybrany spośród 
członków Senatu przewodniczący.

•  Na wniosek JM Rektora, na przewodniczą
cego tej części obrad wybrano członka - 
seniora prof. J.ZABŁOCKIEGO i przyjęto nas
tępujący porządek:
— sprawozdanie Rektora z działalności Uczel

ni w 1991 r.,

— opin ia Senackiej Komisji ds. Finansów 
i Budżetu na temat gospodarki finansowej 
w 1991 r„

— dyskusja nad sprawozdaniem i działalnoś
cią Kierownictwa Uczelni,

— zatwierdzenie sprawozdania i ocena działal
ności Rektora.

*  Sprawozdanie Rektora publikujemy niżej 
w skrócie.

S P R A W O Z D A N I E  
Z D Z I A Ł A L N O Ś C I  

K I E R O W N I C T W A  
P O L I T E C H N I K I  Ś L Ą S K I E J  

ZA R OK  1991  
(Skrót)

1. ORGANIZACJA I ZARZĄDZANIE 
UCZELNIĄ

Opracowano i wdrożono dwa podstawowe 
dokumenty:

- Statut Politechniki Śląskiej,

- Regulamin Organizacyjny Administracji i Jed
nostek Organizacyjnych Działalności Gospo
darczej.

W wyniku wprowadzenia nowego Statutu 
zmniejszyła się liczba instytutów z 38 do 23, 
a zwiększyła się liczba katedr z 8 do 31.

W rezultacie wprowadzenia nowego Regu
laminu nastąpiła zmiana w strukturze organiza
cyjnej administracji i niektórych słuzo pomoc
niczych.

2. STUDIA I STUDENCI

W roku 1991 kształcono studentów na 18 
kierunkach studiów prowadzonych przez 11 
wydziałów i 1 instytut kierunkowy.

Całkowita liczba studentów na wszystkich 
rodzajach studiów (dzienne, wieczorowe, za
oczne, ekstern is tyczne) w yn o s iła  8782 - 
w tym  75 cudzoziem ców  (wzrost o 742 
w stosunku do 1990 r.), z czego 7137 to 
studenci studiów dziennych (wzrost o 277 o- 
sób).

Liczba przyjęć na pierwszy rok studiów 
dziennych wynosiła 2251 (w r. 1990 - 1814 
osób).

Wskaźnik liczby studentów studiów dzien
nych na jednego nauczyciela akademickiego 
wyniósł pod koniec ubiegłego roku 4,6, nato
miast wskaźnik ten odniesiony do całkowitej 
liczby studentów był równy ok. 5,7. Naieży 
zaznaczyć, że istnieje duże zróżnicowanie tego 
wskaźnika na poszczególnych wydziałach; wa
ha s ię . on w granicach od 3,6 do 9,9 (w 
odniesieniu do studentów studiów dziennych).

Całkowita liczba absolwentów w roku 1991 
wyniosła 1193 (906 w roku 1990), w tym 966 
(829) na studiach dziennych.

G odne odnotow an ia  jest uruchom ienie 
dziennych studiów inżynierskich w zakresie 
specjalności Inżynieria Miejska na kierunku Bu
downictwo; studia te są prowadzone w Ryb
niku.

Stypendia socjalne oraz stypendia za wyni
ki w nauce otrzymywało łącznie 2234 studen
tów, tzn. co trzeci student studiów dziennych. 
W aornach akademickich mieszkało 2773 stu
dentów, tj. ok. 40% studentów studiów dzien
nych.

3. PRACOWNICY

Liczba osób zatrudnionych w Uczelni na 
pełnym etacie w dniu 31.12.1991 r. wynosiła 
3311, w tym 1553 nauczycieli akademickich. 
W roku 1991 zmniejszyła się liczba pracowni
ków administracyjno-ekonomicznych i inżynie
ryjno-technicznych o 253 osoby zatrudnione 
na pełnym etacie, natomiast stan zatrudnienia 
w grupie nauczycieli akademickich pełnoetato
wych nie uległ zmianie. Zdecydowana polityka 
w zakresie redukcji zatrudnienia w niepełnym 
wymiarze (tzw. ćwierć- i półetatowcy) dopro
wadziła do likwidacji 86 pełnych etatów.

Struktura zatrudnienia w grupie nauczycieli 
akademickich była następująca:

31.12.91 31 .12 .90

profesorowie zwyczajni 49 41

profesorowie
nadzwyczajni

95 65

docenci 91 164

adiunkci 676 672 ^

wykładowcy 37 39

st. wykładowcy 128 113

asystenci 376 298

asystenci stażyści 79 128

lektorzy 17 21



Wśród 144 profesorów było  w dniu 31.12.91 
r. 87 profesorów tytularnych, tj. o 5 mniej niż 
rok wcześniej.

4. FINANSE

Sytuacja finansowa Uczelni była - i nieste
ty nadal jest - bardzo trudna. Środki przyzna
wane z budżetu Państwa były przekazywane 
Uczelni w sposób nieregularny, a co gorsze - 
w zmniejszonej wysokości w stosunku do 
pierwotnie przyznanych kwot. W ten sposób 
z początkiem IV-tego kwartału obniżono dota
cje na dzia ła iność dydaktyczną, statutową 
(BK) oraz badania własne (BW) o ponad 28 
mld zł, co stanowi oko ło  12% przyznanych 
środków. Przychody za rok ubiegły (w mld zł) 
kształtowały się następująco:

Dotacja na Przyznane Otrzymane
działalność

dydaktyczna
142,829 129,153

pomoc
materialna

dla
studentów

- 29,595

działalność
statutowa

(BK)
28,476 18,248

badania 
własne (BW)

15,860 11,102

granty
MEN - 11,211

projekty
badawcze

KBN
- 15,729

Dofinanso
wanie 

celowe MEN
- 2,814

Umowna
działalność
badawcza

- 14,287

dochody 
własne różne - 11,626

Razem: 187,165 243,765

Wynik finansowy działalności eksploatacyj
nej Uczelni, obejmującej działalność dydak
tyczną, badawczą i gospodarczą jest ujemny 
i wynosi 9,67 mld z ł (tzw. strata netto). Strata 
ta  jest spow odow ana  przede w szystk im  
zmniejszeniem dotacji na działalność dydak
tyczną w wysokości prawie 10%. Konsekwen
cją straty finansowej jest:
— zmniejszenie funduszu inwestycyjnego w 

1992 r„

brak możliwości stworzenia uczelnianego 
funduszu nagród,

niemożność utworzenia funduszu stypen
dialnego dla pracowników i studentów.

5. NAUKA

a) Tytuły i stopnie naukowe

W roku 1991 tytuł profesora otrzymały 3 
osoby (w 1990 r. - 15), stopień doktora ha
bilitowanego uzyskało 7 osób (w 1990 r. - 
23), a doktora - 33 osób (39).

b) Projekty badawcze (granty) KBN i MEN

Do KBN zgłoszono 281 wniosków, z któ
rych pozytywnie oceniono 86 na kwotę 15,435 
mld zł.

Do MEN zgłoszono 185 wniosków, z któ
rych wytypowano do realizacji 147 na kwotę 
11,21 mld zł.

c) Zakupy aparatury naukowo-badawczej

Wydano prawie 21 mld z ł na zakup apa
ratury, w tym ok. 11 mld z ł na sprzęt kom
puterowy (310 szt. komputerów typu PC).

d) Konferencje naukowe
Zorganizowano 36 konferencji, w tym 15 o 

zasięgu międzynarodowym.

e) Działaność wydawnicza Politechniki Śląs
kiej

Liczba tytułów ogółem  - 154, w tym 57 
wydawnictw naukowych (m.in. rozprawy habili
tacyjne), 5 podręczników oraz 85 skryptów.

f) Działalność patentowa i wynalazcza

Uzyskano 88 patentów i 9 praw ochron
nych na wzór użytkowy. Wystąpiono do Urzę
du Patentowego RP z 39 zgłoszeniami paten
towymi.

6. WSPÓŁPRACA Z ZAGRANICĄ

Politechnika Śląska posiada zawarte umo
wy z 18 uczelniami zagranicznymi. W ramach 
programu TEMPUS realizowane są trzy projek
ty JEP (Joint European Project). Pod koniec 
zeszłego roku zgłoszono daiszych 17 projek
tów. Z indywidualnych wyjazdów w ramach 
akcji TEMPUS na staże długoterminowe wyje
chało 16 osób, na krótkie wyjazdy konsulta
cyjne - 14,

Liczba wyjazdów zagranicznych pracowni
ków Uczelni wyniosła 615 - (wzrost o 53), 
a całkowity koszt tych wyjazdów w yniósł ok. 
1,86 mld.zł. Liczba gości zagranicznych prze
bywających w naszej Uczelni wyniosła 237 
osób (wzrost o 40 osób w stosunku do 1990 
r.), w tym na studiach doktoranckich 29.

•  Uzupełnieniem sprawozdania Rektora było 
wystąpienie mgr L.PIOTROWSKiEJ, która omó
w iła szczegółowo sytuację finansową Uczelni.
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Uwarunkowaniami zewnętrznymi, mającymi nie
korzystny wpływ  na tę sytuację, było załama
nie się budżetu Państwa i zmniejszenie środ
ków na działalność dydaktyczną i naukową. 
Wydanie z bardzo dużym opóźnieniem no
wych aktów normatywnych regulujących zasa
dy gospodarki finansowej (wprowadzono je 
w sierpniu, a obowiązywały od 1 kwietnia ub. 
r.), spowodowało sporo perturbacji. Dotych
czasow e w yn ik i pozytyw ne zam ien iły  się 
w negatywne. Dotyczyło to głównie dofinan
sowania remontów z funduszu rozwoju, który 
według nowych zasad został zniesiony. Zap
lanowane do finansow anie  tej dz ia ła lnośc i 
w wysokości 7,5 mlda z ł stało się stratą 
obciążającą właśnie fundusz rozwoju. Nieko
rzystny w pływ  m iało również uwarunkownie 
wewnętrzne, które wynikało z konieczności 
dostosowania nowych struktur i zasad działa
nia do wymogów Ustawy. Podczas dokonywa
nej korekty planu finansowego w listopadzie 
i grudniu założono powstanie straty, uwzględ
niając właśnie zmianę przepisów i cofnięcie 
dotacji na działalność dydaktyczną w wyso
kości 13 mldów zł. Określone w planie cele 
i zadania podlegały więc ciągłym  ogranicze
niom (w szczególności zadania remontowe). 
Plan potrzeb remontowych zakładał kwotę 34 
midów złotych, a wykonanie - 25 mldów zł. 
Dochody planowane przez Uczelnię w działal
no śc i d yd a k tyczn e j p rze w id yw a ły  kwotę 
138.253 min zł., a uzyskane - 143.593 min zł. 
Natomiast koszty tej działalności zakładano na 
poziomie 154.592 min zł, a wydatkowano - 
162.887 min zł. W działalności badawczej pla
nowano dochody na poziomie 83.210 min z ł 
a uzyskane tylko 72.685 min zł. W ramach 
kosztów własnych planowano 81.163 min zł, 
a wykonano 63.936 min zł. W działalności 
eksploatacyjnej planowano dochody w wyso
kości 222.078 min zł, a uzyskano 216.894 
min zł, natomiast koszty własne planowano 
na kwotę 236.539 min zł. a wykonanie wy
n ios ło  527.572 min zł. Ostateczna strata 
z działalności eksploatacyjnej wyniosła zatem 
10.678 min zł, przy planowanej - 14.461 min 
zł. Osiągnięty zysk z działalności badawczej 
pomniejszył planowaną stratę. Zysk nadzwy
czajny, powstały wskutek zmiany kursu dewiz 
i napływających odsetek wyniósł 1.467 min 
zł. Nie uniknięto jednak strat nadzwyczajnych 
(wynikających z płaconych odsetek) w wyso
kości 339 min zł. Fundusz pomocy materialnej 

. dla studentów w ub.r. wyniósł 40.282 min zł. 
Ze środków tych wydatkowano 31.189 min z ł 
(wypłaty stypendiów, zapomóg, koszty utrzy
mania domów studenckich, stołówek, klubów 
i bufetów). Pozostałą kwotę uruchomiono na 
rozpoczęcie niezbędnych remontów w domach 
studenckich.

•  Prof. St. MIERZWIŃSKI - przewodniczący 
Senackiej Komisji ds. Budżetu i Finansów

przedstawił następnie opinię Komisji z wyko
nania planu rzeczowo-finansowego.

Publikujemy ją w całości.

O P I N I A

S e n a c k i e j  K omis j i  ds.  
B u d ż e t u  i F i n a n s ó w  

d o t y c z ą c a  s p r a w o z d a n i a  
z w y k o n a n i a  p l anu  

r z e c z o w o - f i n a n s o w e g o  
P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j  za  

rok 1991

Posiedzenie Senackiej Komisji ds. Budżetu 
i Finansów, poświęcone analizie sprawozdania 
Uczelni z wykonania planu rzeczowo-finanso
wego za rok 1991, odbyło  się w dniu 26 
marca 1992 r. przy udziale JM Rektora, Kwes
tora, Z-cy Dyrektora Administracyjnego i Kie
rownika Działu Ekonomicznego.

Finansowa działalność eksploatacyjna U- 
czelni w 1991 r., obejmująca działalność dy
daktyczną, badawczą i gospodarczą, przy zre
alizowanych dochodach 216.844 min zł, zamy
ka się stratą 9.670 min zł, tj. ok. 4% plano
wanych dochodów. Wymieniona strata finanso
wa powstała głównie w wyniku zmniejszenia 
przez MEN dotacji budżetowej na działalność 
dydaktyczną o 13.676 min zł, tj. o 9,6% oraz 
zmniejszenia przez KBN środków na badania 
w łasne  i dz ia ła lność  statutową o kwotę 
14.986 min z ł tj. o 33,8%. Jednocześnie wyt
worzony przez Uczelnię w 1991 r. zysk 
w działalności badawczej wynosił 8.749 min 
zł. Konsekwencją wymienionej straty finanso
wej Uczelni w 1991 r. jest zmniejszenie fun
duszu inwestycyjnego i brak możliwości stwo
rzenia funduszy nagród i stypendiów w 
1992 r.

W zakresie funduszu materialnej pomocy 
dla studentów, przy dysponowanych w 1991 r. 
środkach 40.282 min zł, uzyskano na koniec 
roku rezerwę 9.093 min z ł z zamiarem zgro
madzenia środków na remonty kapitalne DA w 
1992 r.

Po dyskusji Komisja sform ułowała nastę
pującą opinię:

1. W bardzo trudnych i niestabilnych wa
runkach finansowych w 1991 r. Uczelnia 
podejmowała z widocznym skutkiem starania 
zmierzające do zmniejszenia kosztów działal
ności rn.in. przez racjonalizację wydatków na 
energię elektryczną i cieplną, opłaty telefonicz
ne i prowadzenie stołówek. Ponadto zmniej
szono stan zatrudnienia w grupach pracowni
ków poza grupą nauczycieli akademickich. 
Starania o racjonalizowanie wydatków utrudnia
ły niestabilne warunki finansowe i niespodzie



wane obniżenie przyznanych środków. W o- 
parciu o sprawozdanie można określić realiza
cję gospodarki finansowej Uczelni w 1991 r. 
jako poprawną i przyjąć, że powstanie w tak 
trudnych warunkach straty finansowej byłb 
nieuchronne.

2. Brak rezerwy w środkach finansowych 
Uczelni na 1992 r., przy aktualnej sytuacji 
finansowej szkół wyższych w Polsce, nakazuje 
wnikliwą racjonalizację kosztów i niezwłoczne 
wprowadzenie radykalnych zmian systemu roz
liczania kosztów w całej Uczelni w sposób 
wyraźnie przypisujący koszty do miejsca ich 
powstawania.

System taki umożliwia w łaściwą analizę 
racjonalności wydatkowania posiadanych środ
ków i oszczędne gospodarowanie zasobami 
(np. budynkami, aparaturą) we wszystkich jed
nostkach organizacyjnych Uczelni. Będzie tak
że w zasadniczy sposób pomocny w racjona
lizacji przydzielania środków jednostkom Uczel
ni i w określeniu trafnych kryteriów realizacji 
szeregu zamierzeń organizacyjnych Uczelni, o- 
becnie trudnych do przeprowadzenia, jak np. 
sprawy lokalowe i wysokość narzutu.

Kom is ja  w idzi kon ieczność i realność 
wprowadzenia takiego konsekwentnego syste
mu w okresie nie dłuższym niż 3 miesiące.

Pierwszymi krokami w tym kierunku powinny 
być:

- inna klasyfikacja wydatków, a w tym zrezyg
nowanie z mglistego pojęcia kosztów ogól
nych i przyjęcia zasady, że żadne istniejące 
przepisy formalne nie mogą przeszkadzać w

racjonalnej wewnętrznej uczelnianej klasyfikacji 
i analizie kosztów,

- uwzględnienie w kosztach jednostek organi
zacyjnych kosztów eksploatowanych przez nie 
powierzchni lokali i posiadanych etatów,

- ułatwianie poszczególnym jednostkom orga
nizacyjnym prowadzenia perspektywicznej gos
podarki finansowej przez usprawnienie dyspo
nowania przydzielonymi im środkami finanso
wymi,

- wprowadzenie regularnych roboczych spot
kań Kierownictwa Uczelni z kierownikami je- 
dostek organizacyjnych.

Wnioski końcowe

1. Senacka Komisja d/s Budżetu i Finan
sów pomimo poniesionej przez Uczelnię straty 
finansowej, opiniuje pozytywnie wykonanie pla
nu rzeczowo-finansowego Uczelni za 1991 rok.

2. Komisja postuluje niezwłoczne wprowa
dzenie radykalnej zmiany systemu rozliczania 
kosztów i rozdzielania środków w Uczelni.

•  Dyskusję nad sprawozdaniami rozpoczął

prof. S.WĘGRZYN, który na wstępie zwrócił 
uwagę na brak szczegółowej analizy kosztów 
w rozbiciu na ośrodki w Gliwicach, Katowi
cach i Rybniku. Sprawa ta zawsze oudziła 
kontrowersje i dlatego zaproponował uzupeł
nienie sprawozdania finansowego o analizę 
w tym zakresie. Druga kwestia podniesiona 
przez Dyskutanta dotyczyła prób zmiany Usta
wy o Szkolnictwie Wyższym, a w konsekwen
cji i Statutu Pol.ŚI. Profesor zaapelował o sta
nowcze przeciwstawianie się tym działaniom.

Sprawa następna - to efektywność studiów. 
W porównaniu z uczelniami zagranicznymi, 
gdzie na 1 profesora przypada 40 studentów, 
jesteśmy znacznie gorsi, a zasadniczą przesz
kodą w tym względzie jest duża liczba spec
jalności.

Odnosząc się do trudności w kierowaniu U- 
czelnią (łącznie z problemami finansowymi), 
Profesor stwierdził iż podstawowy w pływ  na 
te trudności ma bezwzględny i brutalny gos
podarczy rozbiór Polski. Stał się on możliwy 
wskutek zdezorganizowania i osłabienia nauki. 
Zabrakło właśnie tej siły, która mogłaby się 
oprzeć negatywnym zjawiskom. Nie należy się 
wycofywać ze swobodnego przepływu kapitału 
- powiedział Dyskutant - ale w tej otwartej 
walce na rynku międzynarodowego podziału 
pracy, jedynym i podstawowym pzynnikiem 
zabezpieczającym suwerenność gospodarczą 
Państwa jest nauka. Zdaniem Profesora, Senat 
Pol.ŚI. w zbyt małym stopniu uczestniczył 
w sprawach które toczą się „na górze” .

•  JM Rektor w odpowiedzi na przedstawione 
sugestie poinformował, że Kierownictwo Uczel
ni będzie dążyć do ograniczenia liczby spec
jalności oraz zapewnił, że szczegółowe spra
wozdanie finansowe zostanie przesłane do 
wszystkich jednostek organizacyjnych (i tak się 
stało już 8 kwietnia br.).

•  Mgr H.JAKUBIEC p ros ił o wyjaśnienie 
w pływu zmniejszenia zatrudnienia w grupie 
administracyjno-ekonomicznej i technicznej na 
kondycję finansową Uczelni. W odpowiedzi 
p. Kwestor stwierdziła, iż skutki zwolnienia bę
dą odczuwalne dopiero w roku bieżącym.

•  Dr W.PILLICH w swojej wypowiedzi poru
szył kwestię kosztów utrzymania działalności 
pomocniczej (transport, Zakłady Graficzne) o- 
raz zapytał o skutki zaistniałego deficytu bud
żetowego Uczelni. Zdaniem Dyskutanta, Senat 
nie powinien zajmować się szczegółową ana
lizą kosztów, lecz wytyczaniem kierunków U- 
czelni. Sprawę analiz należałoby powierzyć 
wyspecjalizowanemu zespołowi, jak to uczy
niono w niektórych uczelniach.

•  Odnosząc się do skutków deficytu budże
towego Uczelni p.Kwestor M.PAC-POMARNAC-



KA wyjaśniła, że nie będzie możliwości utwo
rzenia tzw. Uczelnianiego Funduszu Stypendial
nego (dla studentów pełniących obowiązki sta
żysty) oraz Uczelnianego Funduszu Nagród, 
a ponadto zmniejszy się tzw. fundusz zasad
niczy Uczelni. Jeśli chodzi natomiast o Zakład 
Graficzny, to z bilansu wynika, iż przynosi on 
zysk. Usługi dla Uczelni Zakład, jako jednos
tka wydzielona, traktuje jako dochód własny, 
kalkulując ceny według kosztów własnych.

•  Do spraw poruszonych przez dra W.Pillicha 
ustosounkował się również JM Rektor stwier
dzając, że jeśli doprowadzi się do tego, aby 
Zakłady Graficzne były jednostką dochodową, 
to natychm iast splajtują. Baza maszynowa 
Zakładu jest bowiem w bardzo złym  stanie, 
a ponadto jako jednostka gospodarcza, Zakła
dy Graficzne musiałyby odprowadzać podatek. 
W odniesieniu do bazy transportowej JM Rek
tor zapewnił, iż poczyniono już wiele działań 
na rzecz zmniejszenia jej kosztów utrzymania 
i informacje te będą w najbliższym czasie 
rozpowszechnione wśród pracowników. Jeśli 
chodzi natomiast o działania antykryzysowe, 
to są one podejmowane i analizowane w ma
łych  grupach roboczych na bieżąco. Istnieje 
jednak obawa, że decyzje, które w tym zak
resie będą musiały być podjęte, spotkają się 
z nieprzychylnością środowiska uczelnianiego. 
Przy utfzymaniu dotychczasowego poziomu 
dotacji budżetowej przewiduje się, że deficyt 
do końca roku może osiągnąć kwotę 50-60 
mld zł.

•  Prorektor Wł.SIKORA om ówił wyniki dzia
łalności innowacyjno-wdrożeniowej. Z przepro
wadzonej ankiety wynika, że Uczelnia posiada 
98 technologii, 75 rozwiązań konstrukcyjnych i 
27 nowych związków chemicznych, które na 
pewno posiadają wartość handlową. Ponadto 
posiadamy 67 nowych materiałów, ponad 100 
programów komputerowych, ponad 100 stano
wisk badawczych oraz ok. 170 metod badaw
czych. W oparciu o te prace opublikowano 
już '866 arykułów, zgłoszono 34 patenty, 8 
wzorów użytkowych oraz 4 opracowania nor
malizacyjne. Prorektor zaapelował o przeanali
zowanie wyników tych prac i zgłoszenie ich - 
poprzez Dział ds. Transferu Technologii - do 
wdrożenia. W ładze Uczelni w idzą właśnie 
z tej działalności możliwości poprawy stanu 
finansowego.

W roku ubiegłym na publikacje Uczelnia wy
dała 3,5 mlda zł. Pieniądze te pochodziły 
z dotacji budżetowej. W roku bieżącym - ze 
względu na brak dotacji - wstrzymano wypłaty 
honorariów autorskich i zlecanie druku prac. 
Jest to - zdaniem Prorektora - sytuacja przej
ściowa i należności na pewno nie przepadną. 
Istnieje jednak obawa, że wysokość dotacji nie 
zaspokoi potrzeb i dlatego należałoby publika
cje dotyczące grantów i badań kierunkowych 
finansować z funduszy przyznanych na te 
cele.

e Prorektor B.POCHOPIEŃ poinformował, że 
na 18 kierunkach studiów prowadzonych w U- 
czelni istnieje aż 70 specjalności. Ponadto 
niektóre Wydziały prowadzą w ramach spec
jalności tzw. kierunki dyplomowania. W związ
ku z tym Prorektor zwrócił się z apelem do 
Dziekanów o podjęcie działań w kierunku rac
jonalizacji programów nauczania. Stwierdzono 
bowiem, że niektóre laboratoria i ćwiczenia 
prowadzone są pod różnymi nazwami nawet 
dla 2-3 studentów.

•  Problem podjęty przez Prorektora uzupełnił 
Rektor prof. W.WINKLER stwierdzając, że z a- 
nalizy programów studiów, która jest aktualnie 
prowadzona, wynika duże zróżnicowanie liczby 
godzin dydaktycznych. Absolwent jednego wy
działu musi zaliczyć 4200 godz. zajęć, a in
nego - 3600 godz. Jest to zbyt duża różnica, 
pod którą kryją się wąskie specjalizacje (kie
runki dyplomowania). Szukając rezerw należy 
przyjąć zasadę, że student w ciągu tygodnia 
nie może mieć więcej niż 28 godz. (łącznie 
z WF). Programy studiów muszą być dosto
sowane do możliwości studentów i jednocześ
nie do możliwości finansowych Uczelni. Nie 
można dopuścić - jak to by ło  w ub.roku - 
aby wypłaty z tytułu nadgodzin wynosiły aż 
3.5 mlda zł.

•  Uwzględniając wypowiedź JM Rektora, prof.
S.WĘGRZYN zaproponował podjęcie przez Se
nat uchwały zmierzającej do likwidacji kierun
ków dyplomowania i radykalnego zmniejszenia 
liczby specjalności. Sprawa ta zostanie przed
stawiona Senatowi, po jej przedyskutowaniu 
z Dziekanami - tak na zakończenie dyskusji 
zadecydował JM Rektor.

•  Zgodnie z przyjętym porządkiem obrad 
przystąpiono do głosowania nad przyjęciem 
sprawozdań. Na wniosek prof. S.WĘGRZYNA 
odbyło  się głosowanie jawne. Przy jednym 
głosie „wstrzymującym się” (przed głosowa
niem Rektorzy opuścili salę obrad) przyjęto 
następującą treść uchwały:

„Senat P o l i te c h n ik i  Ś ląsk ie j  po 
w y s łu c h a n iu  s p ra w o zd a n ia  JM 
R ekto ra , u zu p e łn io n e g o
szczegółowym sprawozdaniem mgr 
LPiotrowskiej oraz opierając się na 
opinii Senackiej Komisji ds. Budżetu 
i Finansów uważa, że działalność 
Zespołu Rektorskiego w minionym 
roku była słuszna”.

W drugim głosowaniu, także przy jednym g ło 
sie „wstrzymującym się” , Senat pozytywnie o



cenił działalność JM Rektora prof. W.WINKLE- 
RA za rok 1991.

•  Dziękując za pozytywną ocenę pracy całe
go Zespołu Rektorskiego, JM Rektor wyraził 
słowa podziękowania za współpracę Dzieka
nom, służbom  centralnym i organizacjom.

•  Kolejnym, ważnym punktem, by ło  wyraże
nie stanowiska Senatu w sprawie połączenia 
Wydziału Inżynierii Środowiska i Wydziału Me
chanicznego Energetycznego. Przed podjęciem 
dyskusji JM Rektor prof. W.WINKLER naświetlił 
genezę wprowadzenia tego punktu pod obrady 
Senatu. Wydział ME zwrócił się z pismem
0 powołanie z dniem 1.10.br. nowego kierun
ku studiów - „Ochrona środowiska". Na Wy
dziale Inż.Środowiska realizowany jest nato
miast kierunek - „Inżynieria Środowiska” . Sta
nowisko W ładz Rektorskich jest takie, aby te 
dwa kierunki studiów były prowadzone na jed
nym Wydziale. Nie znalazło ono jednak zro
zumienia wśród zainteresowanych stron. Wy
dział ME jest zdania, że połączenie kierunków 
spowodowałoby przeniesienie silnego kierunku 
istniejącego na Wydziale - „Mechanika i budo
wa maszyn” . To z kolei zniweczyłoby dorobek 
naukowy Wydz.ME. W opinii W ładz Rektors
kich, czas jaki pozostaje do terminu naboru 
kandydatów na nowy rok ak. jest zbyt krótki
1 nie sprzyja właściwemu przygotowaniu się 
do naboru. Stąd propozycja, aby po aproba
cie Senatu przeprowadzić nabór na jeden kie
runek „Inżynieria Środowiska” o zwiększonym 
•limicie, a rozdział na specjalności dokonać po 
3 lub 4 semestrze. Niezależnie od tego powo
łano by Komisję, która przygotowałaby formal
ne połączenie W ydziałów lub kierunków. Do 
takiego połączenia - zdaniem JM Rektora - 
m ogłoby dojść najwcześniej od października 
1993 roku.

•  W sprawie tej - jako pierwszy - g łos zab
rał Dziekan W ydziału Inżynierii Środowiska 
prof. K.MIKSCH, który stwierdził, iż wprowa
dzony pod obrady Senatu punkt w takim 
brzmieniu jest przedwczesny. W tak ważnej 
kwestii Senat powinien znać stanowiska nie 
tylko Dziekanów, ale przede wszystkim Rad 
Wydziałów. W opinii Dziekana, Wydz.Inż.Śro- 
dowiska jest zainteresowany propozycją po łą 
czenia się z innym Wydziałem tak ze względu 
na brak w łasnych pomieszczeń, jak i możli
wość uzyskania pełnych praw akademickich, 
ale połączenie takie winno nastąpić z jednos
tką o zbliżonych zainteresowaniach dydaktycz
nych i naukowych. Stanowisko Rady Wydziału 
Inż.Śr. w tym względzie, jest następujące:

„Kształceniem  kadr w zakresie OCHRONY 
I KSZTAŁTOWANIA ŚRODOWISKA są zaintere
sowane różne wydziały naszej Uczelni.

Celowe jest takie ujęcie tej działalności, aby:

- służyła  ona we właściwy sposób swojemu 
celowi,

- utrzymać czytelność wyboru kierunku stu
diów przez kandydata,

- utrzymać tożsamość naukową i dydaktyczną 
wydziałów i jej związek z problematyką och
rony środowiska,

- potencjalne rozbieżności interesów i nieporo
zumienia były rozwiązywane w oparciu o rze
czowe stanowiska i argumenty. W związ
ku z tym proponuje się przyjęcie następują
cych wstępnych ustaleń:

1. Ochrona i kształtowanie środowiska wy
maga kształcenia wszechstronnego, a w za
leżności od typu uczelni (techniczne, humanis
tyczne, rolnicze itd.) dominujące są właściwe 
dla nich zagadnienia. Na Politechnice w łaści
wy w tym zakresie jest kierunek studiów „IN
ŻYNIERIA ŚRODOWISKA” .

2. W ramach kierunku INŻYNIERIA ŚRO
DOWISKA odpowiednio ukierunkowane specjal
ności mogą być prowadzone na różnych Wy
działach Politechniki Śląskiej (Mogą być także 
tworzone indywidualne programy studiów, rea
lizowane przez przedmioty obieralne na róż
nych Wydziałach).

3. Wydziałowi Inżynierii Środowiska powie
rza się koordynację zakresów programowych 
specjalności w ramach kierunku INŻYNIERIA 
ŚRODOWISKA jakie mają być prowadzone na 
W ydziałach Politechniki Śląskiej.

4. Nabór studentów na I rok studiów kie
runku INŻYNIERIA ŚRODOWISKA przeprowa
dza Wydział Inżynierii Środowiska dla wszyst
kich specjalności prowadzonych na Politechni
ce Śląskiej przy uzgodnieniu ilościowych pro
porcji kandydatów na poszczególne specjal
ności.

5. Rada W ydziału Inżynierii Środowiska 
prowadzić będzie przewody doktorskie i habi
litacyjne w ramach problematyki naukowej in
żynierii środowiska. W związku z tym do Ra
dy Wydziału Inżynierii Środowiska, jako pe ł
noprawni jej członkowie, wejdą także delegaci 
zainteresowanych W ydziałów, posiadających 
odpowiednie tytuły i stopnie naukowe.

6. Szybkie rozszerzenie kształcenia specja
listycznego realizowane w znacznej mierze 
(lub głównie) w innych jednostkach Uczelni 
może nastąpić przez rozpoczęcie studiów za
wodowych. Realizacja tych zamiarów może 
nastąpić także przez powoływanie jednako
wych specjalności na różnych kierunkach stu
diów i przyjęcie takiego programu zajęć, aby 
studenci jednego kierunku obok dalszych za
jęć wspólnych dla jednobrzmiących specjal
ności rozszerzali zakres kształcenia o zagad
nienia dominujące dla drugiego kierunku stu
diów”.
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2 •  Zabierając ponownie g łos JM Rektor przy
pom n ia ł Ze dyskusje na ten temat toczą się 
już od kilku miesięcy. Zdaniem Rektora, jeśli 
powstanie „Inżynieria Środowiska” z kadrą 
profesorską obu Wydziałów, to jest szansa na 
stworzenie silnej jednostki, natomiast utworze
nie dwóch kierunków nie jest rozwiązaniem 
optymalnym. Senat powinien ustalić, czy mają 
być kontynuowane prace w kierunku połącze
nia Wydziałów. W opinii JM Rektora prowa
dzenie naboru studentów na dwa podobne 
kierunki niczego nie załatwia, bowiem różnica 
między nimi - nawet dla fachowców - jest 
minimalna.

•  Dziekan Wydz.Mech.-Energ. prof. J.SKŁA- 
DZIEŃ oświadczył, że Rada Wydziału zaak
ceptowała zarówno propozycję połączenia Wy
działów w przyszłym roku, jak i - bardziej 
radykalną - połączenie już w roku bieżącym. 
Wydział wyraża jednak sprzeciw w odniesieniu 
do wniosku o powołanie Komisji, która m iała
by rozpatrywać sprawę w przyszłości. Obec
ne, niekorzystne warunki wymagają bowiem 
natychmiastowych decyzji. Na Wydziale prze
waża opinia, że połączenie byłoby korzystne 
dla obydwóch Wydziałów, zapewniając pełne 
prawa akademickie w dwóch dyscyplinach.

fH i 
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•  Dyskusja na ten terffat by ła  ożywiona. 
Prof. S.WĘGRZYN radził, aby skorzystać 
z doświadczeń Wydz.Aut.EI. i Inf., który pro
wadzi kilka kierunków studiów i jako całość 
stanowi silną jednostkę przynoszącą korzyści 
Uczelni.

•  Dziekan Wydz.Chemicznego prof. J.SUWIŃ- 
SKI zw rócił uwagę, że jeśli Wydz.Inżynierii 
Środowiska ma zaniknąć, tc bardziej uzasad
nione merytorycznie byłoby jego podzielenie 
pomiędzy Wydz. Chemiczny i Wydz. Mech.-E- 
nerg. W opinii Dziekana, proponowane przez 
Kierownictwo Uczelni połączenie jest sztuczne 
i zapew n i je d yn ie  nabór s tuden tów  na 
Wydz.Mech.-Energ., ale trzeba też widzieć sze-

j reg niebezpieczeństw.
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•  Prorektor A.KUMPEL przedstawił punkt wi
dzenia Komisji i Działu Organizacji w tej spra
wie na tle ogólnej sytuacji w szkolnictwie wyż
szym. Informacje z MEN są jednoznaczne - 
stwierdził Prorektor. Przetrwają uczelnie silne, 
z silnymi wydziałami. I to właśnie było za
sadniczym  celem dotychczasowych działań 
zmierzających do utworzenia wspólnego kie
runku dla zgłoszonych propozycji przez Wy
dział ME, który posiada bardzo silną kadrę 
i ma już obecnie kłopoty z obciążeniem dy
daktycznym. Jeżeli dojdzie do sygnalizowa
nych zmian w limitach obciążenia dydaktycz

nego, to Wydział ten znajdzie się w drama
tyczne j sytuac ji. P odstaw ow ym  zadaniem  
Władz Uczelni jest utrzymanie wysokokwalifiko
wanej kadry nauczycieli akademickich. Zapew
nienia profesorów Wydziału ME, że od lat 
zajmują się zagadnieniami ochrony środowis
ka, upewniły jedynie o słuszności propozycji, 
a potencjał naukowy i dydaktyczny Wydziału 
pozw oli rozszerzyć m ożliw ości kształcenia 
w zakresie inżynierii środowiska. Prorektor uz
nając argumenty Dziekana K.Mikscha, uważa 
je za mniej ważne w stosunku do potrzeby 
uchronienia bardzo silnego naukowo Wydziału.

•  JM Rektor prof. W.WINKLER popierając sta
nowisko Przedmówcy podkreślił, iż tak poważ
na sprawa jak połączenie Wydziałów, nie mo
że być dokonana pochopnie. Może to nastą
pić najwcześniej w przyszłym roku, a obecnie 
należy pomóc Wydziałowi ME w zakresie do
boru kandydatów na studia. Zdaniem Rektora 
należy zdecydować, czy utworzyć kierunek 
„Ochrona środowiska” , czy zwiększyć nabór 
na kierunek „Inżynieria środowiska” , przy uz
godnieniu przez Dziekanów liczby studentów 
dla Wydziału ME. Dopiero w dalszej kolejnoś
ci należy zastanowić się nad sprawą połącze
nia Wydziałów.

•  Prof. G.KOSMAN zgodził się ze stanowis
kiem JM Rektora dodając, że proponowane 
przez Wydział ME specjalności nie będą koli
dować z prowadzonymi specjalnościami przez 
Wydział Inżynierii Środowiska. Zdaniem Profe
sora, połączenie W ydziałów jest dobrym spo
sobem na uruchomienie drugiego kierunku 
studiów, który m ógłby być prowadzony z u- 
działem kadry obecnego Wydziału ME.

•  Dziekan Wydziału MT prof. J.DOBRZAŃSKI 
poparł dążenie Wydziału ME do uruchomienia 
drugiego kierunku studiów widząc w takiej de
cyzji interes W ydziału i Uczelni. Zgodnie 
z art.141 Ustawy studenci przyjmowani są na 
wydział, a zatem - zdaniem Profesora - istnie
ją formalne przeszkody w przekazywaniu stu
dentów przy jednoczesnym naborze na dwa 
wydziały. Ponadto prowadzenie przewodów 
habilitacyjnych i doktorskich w składzie rady 
wydziału, która byłaby wzmocniona przez pra
cowników innego wydziału, jest niemożliwe ze 
względu na wymagania Ustawy. Dyskutant 
zwrócił także uwagę na fakt, że przy połącze
niu Wydział Inżynierii Środowiska z pewnością 
uzyskałby wsparcie naukowe, ale straciłby ob
ciążenie dydaktyczne wraz ze studentami. 
W tym względzie Profesor widzi nieporozumie
nia i dlatego uważa, że Senat przy podejmo
waniu decyzji powinien wziąć pod uwagę sta
nowiska Rad Wydziałów.



•  Kolejny dyskutant - Dziekan Wydz.Architek- 
tury prof. St.TOMASZEK - wyraził pogiąd, że 
wykłady z ochrony środowiska prowadzone 
są obecnie prawie na każdym wydziale, a jed
nocześnie żaden z wydziałów nie jest w sta
nie kształcić studentów w zakresie ochrony 
środowiska bez współpracy z przyrodnikami 
i dlatego nie widzi szans utworzenia propono
wanego kierunku. Co do kierunku „Inżynieria 
środowiska”, Profesor nie widzi przeszkód, aby 
m ógł być prowadzony na Wydziale ME. Po
nadto Dyskutant stwierdził, że Wydział Archi
tektury jest bardzo zainteresowany „Inżynierią 
środow iska" lub „Inżynierią sanitarną", jako 
dziedziną niezwykle ważną.

•  Dziekan W ydziału Górnictwa i Geologii 
prof. B.DRZĘŻLA podał przykład AGH, gdzie 
trzy wydziały umieściły w swoim szyldzie has
ło  „ochrona środowiska". Możliwość wprowa
dzenia tego hasła do nazwy rozważano także 
w przeszłości na Wydziale Górniczym.

•  Prof. St.MIERZWIŃSKI stwierdził, iż sprawa 
trudności W ydziału ME z naborem na studia 
i w łaśc iw e  u jęcie kszta łtcen ia  studentów  
w zakresie ochrony środowiska łączą się ze 
sobą, ale różnorodność interesów dwóch Wy
działów nie pozwala załatwić wszystkiego jed
nocześnie. To co proponuje Wydz. Inżynierii 
środowiska, czyli zwiększenie naboru i przeka
zanie studentów W ydziałowi ME, jest do za
łatw ienia natychmiast. Natomiast utworzenie 
drug iego  kierunku jest kontrowersyjne ze 
względu na to, że w uczelni technicznej „och
rona środow iska” nazywana jest „inżynierią 
środowiska” . Prowadzenie dwóch kierunków - 
zdaniem Profesora - byłoby w stosunku do 
studentów nieuczciwe, gdyż różnica między 
tymi kierunkami dla studentów byłaby niezau
ważalna. Połączenie Wydziału Inżynierii Środo
wiska z innym wydziałem automatycznie ogra
niczy inżynierię środowiska do odpowiedniej 
dziedziny, a nie o to przecież chodzi. Kształ
cenie w zakresie inżynierii środowiska jest 
wielostronne i może być realizowane również 
na innych wydziałach. Propozycja Wydziału 
Inżynierii Środowiska - stwierdził Profesor - nie 
była w ogóle rozpatrywana w dotychczaso
wych dyskusjach, bowiem od początku Wy
dział ME dążył jedynie do utworzenia kierunku 
„Ochrona środowiska’’, a na to Wydz.Inż.Śr. 
nie m óg ł wyrazić zgody.

•  Mgr J.ŻELIŃSKI zwrócił uwagę, że Wydział 
ME prowadzi już od lat zagadnienia związane 
z ochroną środowiska i stąd zrodził się po
m ysł utworzenia kierunku. O koło 75% zanie
czyszczeń na Śląsku wprowadza energetyka 
i dlatego właśnie ochrona środowiska powin
na być uwzględniana już na etapie procesu 
technologicznego.

•  Prof. G.KOSMAN zg łos ił wniosek, aby spra
wę połączenia W ydziałów od łożyć na przysz
łość, natomiast na obecnym posiedzeniu Se
nat powinien ustosunkować się do propozycji 
Wydziału ME dotyczącej utworzenia drugiego 
kierunku studiów.

•  Prof. Wł.STAROSOLSKI stwierdził, iż dysku
sja, którą Senat prowadzi skłania do wniosku, 
aby możliwie szybko zastanowić się nad struk
turą wydziałów i kierunków w Uczelni, gdyż 
spraw podobnego typu jest więcej. Profesor 
apelował o pozostawienie budownictwa sani
tarnego, natomiast odnosząc się do naboru 
na Wydział ME wnioskował o udostępnienie 
profilu absolwenta dla kandydatów. Zdaniem 
Profesora, najwłaściwszą nazwą dla nowego 
kierunku studiów na Wydziale ME byłaby naz
wa - „Inżynieria środowiska w energetyce".

•  Dziekan J.SKŁADZIEŃ powołując się na 
ustalenia ostatniej narady stwierdził, iż Wydział 
nie może zgodzić się na podjęcie kształcenia 
po 3-4 semestrze na niewiadomych zasadach. 
Jeżeli miałby nastąpić wspólny nabór, stwier
dził Dyskutant, to należy wyraźnie określić, że 
Wydział rozpoczyna kształcenie od pierwszego 
semestru.

•  Po krótkiej wymianie zdań (prof. W.Winkler, 
prof. G.Kosman, prof. K.Miksch, prof. F.Kra- 
sucki), prof. G.KOSMAN wycofał wniosek o u- 
ruchomienie nowego kierunku studiów na Wy
dziale ME.

•  Prof. J.ZABŁOCKI zauważył, iż zbyt wiele 
jest jeszcze wątpliwości i niedomówień, aby 
na obecnym posiedzeniu Senatu problem roz
strzygnąć.

•  Po 'wyjaśnieniach szczegółowych, JM Rek
to r zap roponow a ł g łosow an ie  w spraw ie 
wspólnego naboru kandydatów przy zwiększo
nym limicie na kierunek „Inżynieria środowis
ka” przy założeniu, że Komisja ustali limity 
naboru na poszczególne Wydziały i zasady 
przygotowania programów nauczania.

W głosowaniu jawnym Senat wniosek ten 
przyjął większością głosów (33 „za”, 5 „prze
ciw", 7 „wstrz.").

Na zakończenie JM Rektor zaproponował od
bycie (w terminie do uzgodnienia) spotkanie 
Dziekanów i Prodziekanów zainteresowanych 
Wydziałów z udziałem Władz Rektorskich.

•  Z upoważnienia Rady W ydziału Mech.- 
Technol. Dziekan LDORBRZAŃSKI zwrócił się 
z prośbą o wyrażenie zgody na wmurowanie 
w gmachu Wydziału tablicy upamiętaniającej 
zmarłego przed 10 laty Profesora Fryderyka 
STAUBA, doktora honoris causa Politechniki 
Śląskiej, twórcy śląskiej szkoły metaloznaw
czej. Dziekan poinformował, że tablica zosta
nie ufundowana przez Stowarzyszenie W ycho
wanków Wydziału MT oraz, że odpowiednia

kw
ie

ci
eń

 
*9

2



kw
ie

ci
eń

 
*9

2 uchwała w tej sprawie została podjęta jedno
myślnie przez Radę Wydziału w dniu 26 lute
go br. Odsłonięcie tablicy nastąpiło by na 
inaugurację konferencji naukowej nt. „W spół
czesne osiągnięcia w dziedzinie metaloznawst
wa" organizowanej w maju br. z okazji dzie
siątej rocznicy śmierci Profesora.

Po przedstawieniu projektu graficznego tablicy 
i noty biograficznej Profesora, Senat jedno
myślnie poparł wniosek Rady Wydziału MT
0 wmurowanie tablicy pamiątkowej.

•  Jako pierwszy w punkcie „sprawy bieżące
1 w olne w nioski" w ystąp ił Prorektor prof. 
B.POCHOPIEŃ, który zapoznał Senat ze sta
nowiskiem MEN w związku z uchwałą Senatu 
z dnia 2.03. br. w sprawie zasad przyjęć na 
studia. MEN zakomunikowało, że wprowadze
nie zmian w zasadach przyjęć po 31 grudnia 
jest sprzeczne z Ustawą, bowiem zasady te 
powinny być podane do publicznej wiadomoś
ci co najmniej na dziewięć miesięcy przed 
początkiem roku akademickiego. Uwzględniając 
jednak fakt, iż uchwała Senatu z 2.03.1992 r. 
określa korzystniejsze warunki uzyskania indek
su przez studenta, Podsekretarz Stanu w MEN 
prof. R.Duda decyzją z dnia 16.03.br. zaak
cep tow a ł jako uzupełn ia jącą do uchw ały 
z dnia 2.12.91 r., zasadę przyjęć na studia 
określoną w pkt. 1 uchwały z dnia 2.03. br. 
W przypadku, gdy liczba kandydatów na dany 
kierunek przekroczy limit miejsc, jako obowią
zujące utrzymuje się kryteria przyjęć określone 
uchwałą Senatu z dnia 2.12.91 r. (czyli spraw
dziany przedmiotowe).

JM Rektor prof. W.WINKLER stwierdził, iż od 
tej decyzji nie ma możliwości odwołania. U- 
czelnia może jedynie skorygować limity przyjęć 
na wydziały, o których należy powiadomić 
kandydatów, a zatem jeśli liczba kandydatów 
nie przekroczy limitów - wstęp na studia bę
dzie wolny.

•  Prorektor prof. Wł.SIKORA poinformował
0 podpisaniu porozumienia między Uczeinią
1 firmą „Siemens” (pisaliśmy o tym szczegóło
wo w poprzednim numerze „2 ŻYCIA..."). Pro
rektor zapoznał następnie zebranych z treścią 
pisma (z dnia 16 marca br.) prof. W.Cholewy, 
który prosił o wprowadzenie do programu ob
rad najbliższego posiedzenia sprawy dotyczą
cej wielkości narzutu dla jednostek działalnoś
ci podstawowej. Profesor prosił jednocześnie 
o podanie algorytmu, według którego obli
cza się wysokość narzutu. Sprawa ta - stwier
dził Prorektor - będzie rozpatrywana na najb
liższym, nadzwyczajnym posiedzeniu Senatu, 
poświęconym zagadnieniom finansowym Uczel
ni.

•  Mgr A.KRZYWOŃ zabrał g łos w sprawie 
zwolnień grupy rusycystów. Problem jest ogól
nopolski i znalazł odbicie w środkach maso

wej informacji. W Uczelni listę proponowanych 
do zwolnienia 11 osób zmniejszono do 5, 
a pozostałym proponowano wyjazd do Francji 
iub pracę zastępczą w administracji. Zamie
szanie wprowadził niejasny zapis par.116 Sta
tutu Pol.ŚI., zgodnie z którym kierownik każdej 
jednostki powinien prowadzić analizę zatrudnie
nia z początkiem roku. Z drugiej strony jest 
niemoralne, aby z wyprzedzeniem półtorarocz
nym powiadamiać pracownika, że będzie nie
potrzebny i przeznaczony do zwolnienia. Pra
cownik taki nie będzie wówczas wykonywał 
swoich obowiązków rzetelnie. Można zgodzić 
się z obroną tych pracowników przez Związki 
Zawodowe, ale sytuacja jest niezwykle trudna, 
bo studenci nie chcą się uczyć j.rosyjskiego. 
Dyskutant -wyraził obawę co do sposobu ro
związania tego problemu z nowym rokiem a- 
kademickim. Zabierając g łos  w tej kwestii JM 
Rektor przyrzekł, że problem ten będzie glo
balnie uporządkowany, gdyż jest to nie tylko 
sprawa rusycystów, lecz również romanistów. 
Jeśli chodzi natomiast o działanie Związków 
Zawodowych, które zakwestionowały zwolnie
nia, to  postąpiły one słusznie i zgodnie 
z prawem. W sprawie tej zabrała g łos Prze
wodnicząca ZNP w Pol.ŚI. dr B.PALUCHIE- 
WICZ wyjaśniając, że kierownik jednostki, który 
chce wystąpić o zwolnienie pracownika na

skutek braku obciążenia dydaktycznego, musi 
tego dokonać z rocznym wyprzedzeniem. 
W tym przpadku JM Rektor wystąpił z pis
mem w lutym i nie dołączono żadnego doku
mentu o przeprowadzonej rok wcześniej anali
zie. Dołączono natomiast dokument z lutego 
br., w którym stwierdza się, że po przeprowa
dzeniu analizy przez Radę Pedagogiczną usta
lono liczbę osób do zwolnienia. Był czas na 
wyjaśnienie wątpliwości, ale tego nie zrobiono 
i dlatego Zw.Zaw. nie może wycofać się z za
jętego stanowiska.

•  Prof. J.PARCHAŃSKI przypominając o opra
cowanym niedawno regulaminie działalności 
socjalnej zapytał o autorstwo tego regulaminu. 
Profesor zapytał, czy pojawienie się tego re
gulaminu oznacza brak akceptacji regulaminu 
opracowanego przez Międzyzwiązkową Komisję 
Socjalną. Na pytanie to JM Rektor odpowie
dział pytaniem - „jaka jest koncepcja działal
ności socjalnej w Uczelni, która nie ma pie
niędzy na działalność socjalną?” , a następnie 
wyjaśnił, że autorem nowego regulaminu są 
służby administracyjne, które pilnują interesów 
Uczelni przy jej skromnych środkach finanso
wych.

•  Prof. Wł.STAROSOLSKI nawiązując do oce
ny punktowej nauczycieli akademickich stwier
dził, iż budzi ona sporo kontrowersji. Profesor 
sugerował, aby sprawa oceny była przedysku-
towna na Senacie. Ustosunkowując się do 
wypowiedzi JM Rektor wyjaśnił, iż wprowadza
ny system oceny jest systemem amerykańs
kim. Oceny dokonuje kierownik jednostki orga



nizacyjnej po wnikliwej i rzetelnej analizie o- 
s iągnięć pracow nika  i dyskutow anie tych 
spraw na Senacie jest zbędne. Rektor nie 
wykluczył jednak konieczności odbycia spotka
nia roboczego poświęconego tej sprawie.

•  Posiedzenie Senatu zakończono tradycyjnie 
przyjęciem protokołu z poprzednich obrad.

Z PRAC JM REKTORA

•  7 kwietnia br, odbyło  się spotkanie JM 
Rektora z Rektorem instytytu Metalurgicznego 
w Mariupolu (Ukraina) prof. I.W.ŻEŻELENKO. 
Przedyskutowano możliwości współpracy i og
raniczeń wynikających z obecnej sytuacji fi
nansowej.

•  8 i 9 kwietnia br. przebywał w Uczelni 
przedstawiciel Komisji Wspólnoty Europejskiej 
z Brukseli p. dr Klaus WOELĆKEN. Podczas 
spotkania z JM Rektorem omówiono sprawy 
związane z rozszerzeniem udziału naszej U- 
czelni w realizacji międzynarodowych progra
mów badawczych. Na Wydz. Automatyki, Elek
troniki i Informatyki p. K.Woelcken spotkał się 
z przedstawicielami Uczelni zainteresowanymi 
udziałem  w międzynarodowych programach 
badawczych.

•  13 kwietnia br. pod przewodnictwem JM 
Rektora odbyło  się spotkanie Dziekanów oraz 
przedstawicieli SPNJO i Studium WF. Ustalono 
zasady prowadzenia zajęć z języków obcych 
i wychowania fizycznego od nowego roku a- 
kademickiego.

•  14 kwietnia br. przebywał w Uczelni attache 
ds. kultury Republiki Jemenu. Podczas spotka
nia z JM Rektorem omówiono sprawy związa
ne z kształceniem u nas studentów z tej Re
publiki

•  27 kwietnia br. odbyło  się posiedzenie Ko
legium Rektorskiego, na którym przedyskuto
wano aktualne problemy związane z zarządza
niem Uczelnią, w tym zagadnienia finansowe 
oraz omówiono program obrad Senatu.

•  28 kwietnia br. Rektorzy przebywali w Oś
rodku Katowickim Politechniki. Omowiono za
sady tworzenia w oparciu o obecną Katedrę 
Zarządzania - Instytutu, a w przyszłości Wy
działu Organizacji i Zarządzania Przedsiębiors
twem. Z kierownictwem Instytutu Transportu 
przedyskutowano perspektywy jego dalszego 
istnienia. Rozważano różne koncepcje i w e- 
fekcie zaproponowano połączenie się tego In
stytutu (obecnie na prawach Wydziału) z W i
działem Metalurgii i Inżynierii Materiałowej.

•  29 kwietnia br. JM Rektor przyjął v-ce 
dyrektora Działu Badań i Rozwoju japońskiej 
firmy TAIYO w Osace, p.Toshiaki FUKUI. Omó
wiono możliwości nawiązania bliższych kontak
tów między naszą Uczelnią i firmą TAIYO.

STOPNIE NAUKOWE, 
STANOWISKA

•  W kwietniu br. stopień doktora uzyskali:mgr 
inż. Jan SIWIEC z Instytutu Mechanizacji Gór
nictwa Pol.ŚI., (RG-14.04.92 r., promotor - 
prof.dr inż. W łodzimierz SIKORA), mgr inż. 
Jadw iga FARBISZEWSKA-BAJER z Wyższej 
Szkoły Pedagogicznej w Opolu (RCh-23.04.92 
r., promotor prof.dr hab.inż. Andrzej GAW
DZIK).

•  Doc.dr inż. Wojciech SIŁKA z Wyższej 
Szkoły Inżynierskiej w Opolu uzyskał stopień 
doktora habilitowanego (RME-18.10.1991 r.; 
zatwierdzenie przez CK ds. Tytułu Naukowego 
i Stopni Naukowych - 30.03.1992 r.).

•  Decyzją Ministra Edukacji Narodowej prof.dr 
inż. Jan DARLEWSKI (RMT) został powołany 
na stanowisko profesora zwyczajnego. Nomi
nację wręczył JM Rektor 6 kwietnia br.

Gratulujemy!

DYDAKTYKA

OGÓLNE ZASADY DOBORU 
KANDYDATÓW NA 
POSZCZEGÓLNE KIERUNKI 
STUDIÓW W POLITECHNICE  
ŚLĄSKIEJ W ROKU 
AKADEMICKIM 1992/93

1. Wstęp na I rok studiów, z wyłączeniem 
kierunku architektura i urbanistyka, jest wolny 
na wszystkie te kierunki studiów, na których 
liczba kandydatów jest nie większa od ustalo
nego limitu miejsc.

Kandydatów na kierunek architektura i urbanis
tyka obowiązują sprawdziany przedmiotowe z:

- uzdolnień architektonicznych, - matematyki. 

W arunkiem dopuszczenia do spraw dzianu 
z matematyki jest uzyskanie pozytywnego wy
niku ze sprawdzianu z uzdolnień architekto
nicznych.

2. W przypadku gdy liczba kandydatów na 
dany kierunek studiów przekroczy ustalony li
mit miejsc, zasadniczym elementem postępo
wania kwalifikacyjnego są sprawdziany przed
miotowe z:

a) na kierunkach: automatyka i robotyka, bu
downictwo, elektronika i telekomunikacja, elek
trotechnika, informatyka, fizyka techniczna, ma
tematyka, transport, zarządzanie

- matematyki
- fizyki

b) na kierunkach: górnictwo i geologia, inży



nieria chemiczna i procesowa, inżynieria mate- i 
ria łow a, inżynieria  środow iska, mechanika 
i budowa maszyn, metalurgia, technologia 
chemiczna, wychowanie techniczne

- matematyki

- fizyki lub chemii (do wyboru przez kan
dydatów).

Sprawdziany z matematyki, chemii, fizyki 
są jednoczęściowymi sprawdzianami pisemny
mi, a oceny z nich uzyskane są wyrażane 
w punktach.

3. O przyjęciu kandydata na kierunek stu
diów gdzie obowiązują sprawdziany przedmio
towe, decyduje suma uzyskanych przez niego 
punktów, której minimalną wartość dla każde
go kierunku określa Uczelniana Komisja Rek
rutacyjna w porozumieniu z W ydziałowymi 
Komisjami Rekrutacyjnymi, po podsumowaniu 
wyników sprawdzianów.

4. Laureaci i finaliści olimpiad korzystają 
z uprawnień sformułowanych w uchwale Se
natu Pol.ŚI. z dnia 2 grudnia 1991 r.

•  jednocześn ie  inform ujem y, że zgodnie 
z decyzją Ministra, o której piszemy szczegó
łow o w sprawozdaniu z posiedzenia Senatu, 
punkty 2b i 5b uchwały Senatu z dnia 2 
marca br. dotyczące konkursu świadectw, jako 
jednego z elementów postępowania kwalifika
cyjnego (p.nr 6 „Z ŻYCIA...”) są nieaktualne. 
W uzupełnieniu do przedstawionych wyżej za
sad ogólnych, prezentujemy Państwu najistot
niejsze fragmenty opracowanego przez Prorek
tora ds. Dydaktyki dokumentu pn. „SZCZEGÓ
ŁOWE ZASADY I TRYB POSTĘPOWANIA 
KWALIFIKACYJNEGO PRZY PRZYJĘCIU NA 
I ROK STUDIÓW W POLITECHNICE ŚLĄS
KIEJ W ROKU AK. 1992/93.

1. Sprawdzian przedmiotowy z uzdolnień 
architektonicznych odbywa się na zasadzie 
dwuetapowej eliminacji.

,  Etap I sprawdzianu obejmuje sprawdzenie u- 
miejętności rysowania (rysunek z modelu). 

Eliminacja na tym etapie polega na odrzuceniu 
rysunków jednoznacznie negatywnych. Autorzy 
rysunków nie odrzuconych przechodzą do e- 
tapu II. Etap II sprawdzianu obejmuje spraw
dzenie pamięci wzrokowej, wyobraźni przest
rzennej i możliwości tworzenia kompozycji wi
zualnych (3 opracowania rysunkowe). Maksy
malna liczba punktów jaką kandydat może 
uzyskać w etapie II wynosi 180. Kandydaci, 
którzy uzyskają pozytywne wyniki w etapie II 
zostają dopuszczeni do sprawdzianu z mate
matyki. Sprawdzian z uzdolnień architektoni-
czynych odbędzie się w dniach:

23 czerwca 1992 r. - etap I (9.00 - 13.00)

24 czerwca 1992 r. - etap II (9.00 - 14 00)

2. Sprawdziany z matematyki, chemii i fi
zyki są jednoczęściowymi sprawdzianami pi

semnymi. Każdy sprawdzian obejmuje 10 za
dań, za rozwiązanie których kandydat może 
uzyskać maksymalnie 50 punktów.

Ewentualne sprawdziany z matematyki, fizyki 
lub chemii odbędą się w dniach:

30 czerwca 1992 r. - z matematyki (9.00 - 
12.00)

1 lipca 1992 r. - z fizyki lub chemii (9.00 
- 12.00)

3. Laureaci i finaliści olimpiad korzystają 
z uprawnień sformułowanych w uchwale Se
natu Pol.ŚI. z dnia 2 grudnia 1991 r. Finaliści 
centralnej olimpiady (matematycznej, fizycznej, 
chemicznej) jak również laureaci wojewódzkiej 
i okręgowej olimpiady (matematycznej, fizycz
nej, chemicznej) są zwolnieni ze sprawdzianu 
z odpowiadającego przedmiotu, otrzymując 50 
punktów.

4. Postępowanie kwalifikacyjne przeprowa
dzają Wydziałowe Komisje Rekrutacyjne powo
łane przez dziekana w składzie określonym 
w par.89 Statutu Pol.ŚI., w tym również g łów 
ni egzaminatorzy z poszczególnych przedmio
tów  ob ję tych  spraw dzianem  (po jednym  
z każdego przedmiotu).

5. Wyniki postępowania kwalifikacyjnego są 
jawne. Prace kandydatów są oceniane przez 
specjalistów z danego przedmiotu, zapisując 
na pracach b łędy oraz liczbę uzyskanych 
punktów z każdego zadania. Następnie prze
kazują pracę głównemu egzaminatorowi z da
nego przedmiotu, który ustala ostateczną su
maryczną liczbę punktów.

6. O przyjęciu kandydata na kierunek stu
diów, gdzie obowiązują sprawdziany przedmio
towe decyduje suma uzyskanych przez niego 
punktów, której minimalną wartość dla każde
go kierunku określa Uczelniana Komisja Rek
rutacyjna w porozumieniu z W ydziałowymi 
Komisjami Rekrutacyjnymi, po podsumowniu 
wyników sprawdzianu.

♦  KOSZTY KSZTAŁCENIA STUDENTÓW  
W POLITECHNICE ŚLĄSKIEJ

Pismem z dnia 8 kwietnia br. (AE-52/91/92) 
JM Rektor poinformował Dziekanów o kształ
towaniu się kosziów dydaktyki w poszczegól
nych jednostkach za rok 1991. Do pisma 
dołączono 4 zestawienia tabelaryczne zawiera
jące szczegółowe wyliczenia kosztów. Ważnym 
efektem tych obliczeń jest średni koszt kształ
cenia 1 studenta, który dla Uczelni wynosi 
14.718 tys.zł, bez uwzględnienia kosztów jed
nostek międzywydziałowych i Bibiloteki G łów
nej. W rozbiciu na Wydziały koszt ten przed
stawia się następująco:



W y d z ia ł

K o s z t 
k s z ta łc e n ia  1 

s tu d e n ta  
w  ty s . z ł.

Architektury 11,808

Automatyki, El. i 
Informatyki

10,083

Budownictwa 12,111

Chemiczny 31,485

Elektryczny 13,781

Górnictwa i Geologii 14,505

Inżynierii Środowiska 9,304

Mechaniczny
Energetyczny 20,536

Mechaniczny
Technologiczny

13,943

Metalurgii i Inż. 
Mat.

21,026

Transportu 5,863

Z zestawienia wynika, że niektóre wydziały 
notują bardzo wysoki, znacznie przekraczający 
średnią uczelnianą, koszt kształcenia, przy ma
łe j liczbie studentów (duże koszty płac perso
nelu dziekanatów i obsługi - RCh, RME; duże 
koszty amortyzacji środków trwałych - RM). 
W zestawieniu nie uwzględniono Wydziału Ma
tematyczno-Fizycznego, dla którego koszty dy
daktyki uwzględniają nie tylko koszty związane 
z ksz ta łcen iem  w łasnych  studentów , ale 
przede wszystkim obsługę dydaktyczną pozos
ta łych jednostek. Jeśli uwzględnić koszty ut
rzymania jednostek międzywydziałowych i Bib
lioteki Głównej, średni koszt kształcenia 1 stu
denta w Uczelni wzrasta do kwoty 16.760 
tys.zł. Ponadto w kosztach kształcenia, które 
zestawiono dla poszczególnych jednostek nie 
uw zględniono kosztów  remontu budynków. 
Gdyby je uwzględnić, średni koszt kształcenia 
wzrasta do wysokości 18.760 tys.zł.

W piśmie do Dziekanów JM Rektor zwrócił 
się z apelem o podjęcie odpowiednich decyzji 
w c e lu  o b n iż e n ia  k o s z tó w  d y d a k ty k i, 
a zwłaszcza kosztów utrzymania obiektów. JM 
Rektor oczekuje podjęcia wnikliwej analizy nad 
kierunkami działań mających na celu realizację 
zadań Uczelni w roku bieżącym, w sytuacji 
zaniżonej - w stosunku do potrzeb - dotacji 
MEN na działalność dydaktyczną.

WSPÓŁPRACA  
Z ZAGRANICĄ

Wyjazdy, przyjazdy

*  W kwietniu br. 31 pracowników Uczelni wy
jechało za granicę do 11 krajów. Lista krajów 
wraz z liczbą wyjeżdżających osób prezentuje 
się następująco: Wielka Brytania (8 osób), 
CSRF (7), RFN (4), Rosja (3), USA (3) oraz 
Austria, Chiny, Dania, Hiszpania, Holandia 
i W łochy (po 1 osobie). A oto cele wyjaz
dów: konferencje (13 osób), staże i kursy 
(10), wymiana (3), zaproszenia innego resortu 
(2), konsultacje (1) oraz inne (2).

» W tym samym miesiącu w Uczelni przeby
w ało 39 gości zagranicznych z takich krajów, 
jak: Wielka Brytania (27), CSRF (7), Ukraina 
(4) i RFN (1). Nasi goście przybyli na zapro
szenie (28 osób) oraz w ramach wymiany 
bezdewizowej (11 osób). Dzięki licznej grupie 
gości z Wielkiej Brytanii, by ł to  miesiąc, 
w którym liczba gości zagranicznych przekro
czyła liczbę pracowników udających się za 
granicę

Seminaria

® 29 kwietnia br. przebywał w Uczelni p. 
Stanley HAYDUKE, prezydent amerykańskiej fir
my ALDEC. Na Wydziale Automatyki, Elektro
niki i Informatyki dokonał on otwarcia semina
rium poświęconego omówieniu i zademonstro
waniu programów projektowania układów wiel
kiej skali integracji.

Współpraca architektów

W ramach współpracy pomiędzy miastami 
Saint-Etienne (Francja) i Katowicami w dniu 
30.04.92 r. odwiedziła W ydział Architektury 
g ru p a  p ra co w n ikó w  S zko ły  A rch ite k tu ry  
z Saint-Etienne.

Kontakty między naszymi ośrodkami zosta
ły  poszerzone o zam ierzoną w spó łp racę  
z Wydziałem Architektury Politechniki Śląskiej 
z Gliwic, którą za in ic jow ała przebywająca 
w okresie 1991-92 dr hab.inż.arch. Nina Juzwa 
i zaowocowały one pierwszą wizytą na Wy
dziale Architektury gości z Francji. Panowie 
prof.arch. Mario Bonilla, prof.piast. Daniel Val- 
lat, prof.filozof Christian Eychenne wystąpili 
z serią wykładów pt.: „Forma urbanistyczna, 
forma architektoniczna” . „Znaki graficzne w ur
banistyce", „Filozofia architektury” , „Czy archi
tektura może być sztuką” .

W trakcie wizyty odbyło  się spotkanie Dy
rektora Szkoły Architektury w Saint-Etienne



prof. de Cointed z Dziekanem Wydz.Architek- 
tury prof. drem inż.arch. Stanisławem Tomasz
kiem, na którym ustalono zasady współpracy. 
P roponow ana jest w spó łp raca  w ramach 
programu TEMPUS, na temat szkolenia pods
tawowego i permanentnego architektów oraz 
w zakresie wyjazdów stażowych studentów.

Francuzi uczestniczyli w otwarciu wystawy 
pt.„Mapy i plany - historia rozwoju miasta 
St.Etienne” , zorganizowanej w ramach miesią
ca kultury francuskiej w Katowicach uroczyście 
otwartej przez mera miasta.

RÓŻNE

Laboratorium techniki cięcia 
i zamocowań w budownictwie

W wyniku porozumienia pomiędzy Instytu
tem Konstrukcji Budowlanych i Firmą HILTI 
(Poland) sp. z o.o, Oddział w Warszawie, na 
terenie naszej Uczelni, w budynku Laborato
rium Budownictwa, otwarto stały punkt de
monstracji urządzeń i produktów koncernu 
HILTI. K oncern  ten, z s iedz ibą  centra li 
w Liechtensteinie, jest znanym na świecie 
z nowoczesności i jakości swych wyroDów, 
producentem urządzeń do techniki cięcia i za
mocowań w budownictwie. Firma HILTI prze
kazała w nieodpłatne użytkowanie uzgodniony 
zestaw urządzeń w celu zapoznania studentów 
i pracowników naszej Uczelni z możliwościami 
tego sprzętu.

Przewiduje się demonstracje dla studentów 
Wydziału budownictwa w ramach zajęć labo
ra to ry jnych  oraz w yko rzys tan ie  urządzeń 
w pracach badawczych wykonywanych w Ins
tytucie Konstrukcji Budowlanych.

Ustalono wstępnie, że zestaw urządzeń 
i produktów będzie na bieżąco aktualizowany 
w celu zapenienia stałego dopływu nowych 
rozwiązań technicznych.

Przewiduje się również, że w przyszłości 
współpraca pomiędzy IKB i Firmą HILTI obej
mie prace badawcze związane z techniką za
kotwień w konstrukcjach budowlanych.

STUDENCI POLITECHNIKI 
ŚLĄSKIEJ W ŚWIETLE BADAŃ

W marcu br. ukazał się kolejny Zeszyt 
Naukowy z serii NAUKI SPOŁECZNE (nr 62) 
poświęcony badaniom studentów naszej Uczel
ni. Publikacja zawiera bogaty materiał dotyczą
cy charakterystyki społecznej studentów i mo
tywów wyboru kierunku studiów przez m ło 

dzież studiującą w Politechnice Śląskiej, w la
tach siedemdziesiątych i osiemdziesiątych.

Autorzy publikacji (Jan BURZYŃSKI i Józef 
WIĘCEK z Ośrodka Nauk Społecznych Poli
techniki Śląskiej) przedstawiają m.in. charakte
rystykę społeczną studentów w oparciu o ba
dania ankietowe przeprowadzone w latach 
1977, 1979 i 1985. Z badań wynika, że w la
tach siedemdziesiątych skład studentów naszej 
Uczelni w ed ług  pochodzenia społecznego 
przedstawiał się następująco: 59,4% - p.inteli
genckie, 38,5% - p.robotnicze, 2.1% - p.chłop- 
skie. W latach osiemdziesiątych struktura ta 
zmieniła się na niekorzyść studentów o po
chodzeniu robotniczym i chłopskim, a odpo
wiednie udziały procentowe młodzieży wynosi
ły: 65,8%, 33,2%, 1,0%. Te ostatnie dane po
chodzą z 1985 r. i trudno powiedzieć, jak 
sytuacja kształtuje się obecnie. Bardzo zbliżo
ną strukturę studentów zarejestrowano w tym 
samym roku - jak twierdzą Autorzy - np. na 
W ydziale B io log ii Uniwersytetu Łódzkiego. 
Struktura ta dalece odbiega od struktury lud
ności Polski czynnej zawodowo. Wśród pracu
jących dominują oczywiście robotnicy i chłopi. 
Jeśli chodzi o tę ostatnią grupę, to z danych 
statystycznych za 1984 r. wynika, że udział 
ludności czynnej zawodowo, której głównym 
źródłem utrzymania by ło  rolnictwo wynosił 
17,4%. Bardzo mały udział studentów pocho
dzenia chłopskiego ma wiele przyczyn, spoś
ród których na czoło zapewne wysuwa się 
niechęć do podejmowania studiów technicz
nych przez młodzież wiejską, m.in. dlatego, że 
poziom płac pracowników z wyższym wyksz
tałceniem technicznym niewiele różnił się od 
poziomu płac pracowników z wykształceniem 
średnim i niższym (i tak chyba jest nadal). 
Największy odsetek studentów reprezentują
cych środowisko inteligenckie (powyżej 70%) 
występował na czterech Wydziałach: Architek
tury, Automatyki, El., i Inf., E lektrycznym 
i Mech.-Energ. Ponad 80% studentów - tak 
w latach siedemdziesiątych, jak i osiemdzie
siątych - wywodziło się z województwa kato
wickiego, a pozostali z 28 województw, przy 
czym na czele znajdują się województwa są
siednie (opolskie, bielsko-bialskie i często
chowskie) z udziałem w przedziale 3,1-3,5%. 
Z punktu widzenia rodzaju ukończonej szkoły 
średniej nieznaczną przewagę stanowili absol
wenci Liceum Ogólnokształcącego (55,1%).

Autorzy opracowania zajęli się również spo
łecznym i uwarunkowaniami wyboru kierunku 
studiów, uwzględniając przy tym uwarunkowa
nia stratyfikacyjne, determinanty przestrzenne, 
wpływ szkoły średniej, rolę grupy rówieśniczej 
i mody, a także wpływ  obowiązującego syste
mu rektrutacji na studia. Na podstawie przep
rowadzonych badań stwierdzono m.in., że ro
dzice o niższym  poziom ie w ykszta łcen ia  
w znacznie mniejszym stopniu interesują się 
wybranym przez własne dzieci kierunkiem stu



diów, niż rodzice o wyższym poziomie wyksz
tałcenia. Tym ostatnim z koiei zależy nie tylko 
na ukończeniu przez dzieci studiów wyższych 
w ogóle, ile na konkretnym kierunku. Niezależ
nie od tego zdecydowana większość rodziców 
z średnim i wyższym wykształceniem całkowi
cie aprobowała decyzje wyboru kierunku stu
diów i uczelni. Jednym z bardzo ważnych 
problemów nurtujących studentów naszej U- 
czeini jest sprawa zanieczyszczenia środowiska 
naturalnego i trudności mieszkaniowe. Około 
25% badanych stwierdzało, że zamierza po 
ukończeniu studiów opuścić Śląsk z powodu 
trudnej sytuacji mieszkaniowej i tyleż samo 
z powodów ekologicznych. Szkoła średnia - 
jak wykazano - ma niewielki wpływ na wybór 
kierunku studiów. Większy wpływ  ma grupa 
rówieśnicza (tzw. młodzieżowe „paczki” , grupy 
itp.) oraz moda. Stwierdzenie, że jakiś kieru
nek studiów jest modny, wskazuje jednocześ
nie, że jest on także atrakcyjny. Studenci u- 
ważający, że studiują na modnym kierunku, są 
przekonani o większej atrakcyjności wybrane
go kierunku w porównaniu z innymi. Tak 
w zdecydowanej większości (ponad 80%) u- 
ważali studenci Wydz.Automatyki, Elektroniki 
i Informatyki. Wyniki badań dotyczące wpływu 
systemu rekrutacji - jak wiadomo - ulega 
zmianie i przy rezygnacji z egzaminów wstęp
nych bądź ograniczeniu ich rangi do spraw
dzianów przedmiotowych, a wcześniej jeszcze 
odejściu od tzw. punktów preferencyjnych, sy
tuacja - należy przypuszczać - zmieniła się 
w sposób istotny. A jak - będziemy mogli się 
dowiedzieć z następnych badań.

KRONIKA ŻAŁOBNA

4 kwietnia 1992 r. zmarł po ciężkiej chorobie 
w wieku 74 lat prof.dr inż. Wacław Michał 
SAKWA, doktor honoris causa Politechniki 
Śląskiej i Politechniki Częstochowskiej, członek 
rzeczywisty PAN. Pełnił szereg odpowiedzial
nych funkcji: Kierownika Katedry Odlewnictwa 
i Dyrektora Instytutu Odlewnictwa Politechniki 
Śląskiej, Rektora Politechniki Częstochowskiej, 
Dziekana Wydziału Metalurgicznego i Kierowni
ka Katedry Odlewnictwa w Politechnice Częs
tochowskiej oraz Dyrektora Odlewni Żeliwa 
w Blachowni i Sekretarza Oddziału Katowic
kiego PAN. Był Członkiem Rady Głównej Mi
nisterstwa Nauki i Szkoln ictw a Wyższego, 
członkiem Centralnej Komisji Kadr Naukowych, 
Prezesem Stowarzyszenia Technicznego Odlew
ników Polskich i Prezydentem Międzynarodo
wych Stowarzyszeń Odlewników w Zurichu 
(CIATF). Laureat Nagrody Państwowej I stop
nia, wielu nagród Ministra, Rektora i różnych 
organizacji technicznych i resortowych. Był 
odznaczony Krzyżem Kom andorskim  OOP, 
Krzyżem Oficerskim, Krzyżem Kawalerskim, 
Złotym Krzyżem Zasługi i Medalem Komisji

Edukacji Narodowej oraz odznakami: Zasłużo
ny dla Politechniki Śląskiej, Zasłużony Nauczy
ciel, Zasłużony Hutnik i innymi odznaczeniami 
państwowymi i organizacyjnymi.

Straciliśmy oddanego nauczyciela akademickie
go, wychowawcę i przyjaciela wielu pokoleń 
odiewników oraz licznej rzeszy pracowników 
naukowych, twórcę szkoły naukowej odlewnic
twa. Uroczystości pogrzebowe odbyły się 9 
kwietnia br. w Katowicach na cmentarzu przy 
ul. Francuskiej.

SPORT

Judo

•  W zawodach eliminacyjnych makroregionu 
śląskiego do Ogólnopolskiego Turnieju Klasyfi
kacyjnego Juniorów, które odbyły się 22 lute
go br. w Bytomiu, nasi zawodnicy zakwalifi- 
kowli się do OTK zajmując miejsca: Bronisław 
WOŁKOWICZ - 1, Roman WOŁOSZYN - 4, 
Jarosław WAŻNY - 5.

•  7 marca br. odbył się we Wrocławiu Ogól
no p o lsk i Turniej K lasyfikacy jny Jun io rów , 
w którym startowało 160 zawodników, w tym 
3 z AZS Gliwice. W kategorii 78 kg wygrał 
Bronisław WOŁKOWICZ, a pozostali nasi za
wodnicy zajęli miejsca: Roman WOŁOSZYN - 
7, Jarosław WAŻNY - 9.

•  22 marca br. w hali OSiR; w Gliwicach 
odbyły się eliminacje do Mistrzostw Polski 
Młodzików. W zawodach startowało 284 za
wodników. Nasi zawodnicy wywalczyli następu
jące miejsca: Marek WAŁĘSA (kat. 36 kg) - 
1, Zenon BADEŃSKI (kat. 61 kg) - 2, Artur 
NOWAK (kat. 36 kg) - 7, Andrzej ULIŃSKI 
(kat. 47 kg) - 7, Tomasz IWANIUK (kat. 51 
kg) - 7 i Marek GŁODEK (kat. 66 kg) •• 7.

•  29 marca br. odbył się we Wrocławiu 
O gó lnopo lsk i Turniej Jun iorek i Jun iorów  
Młodszych. Zawodnicy AZS Gliwice zajęli miej
sca: Ewelina LIPIŃSKA (kat. 72 kg) - 7, Ja
rosław WAŻNY (kat. 83 kg) - 2

•  5 kwietnia br. odbyły się w Gliwicach Eli
minacje do Mistrzostw Polski Juniorów M łod
szych. Nasi zawodnicy zdobyli następujące 
miejsca: Jarosław WAŻNY (kat. 83 kg) - 2, 
Jacek GRONEK (kat. 83 kg) - 3. Andrzej 
MARCINIAK (kat. 53 kg) - 5, Marek GŁODEK 
(kat. 66 kg) - 7.

Koszykówka

•  W dniach 29 i 30 kwietnia br. odbyły się 
w Gliwicach Mistrzostwa Politechnik w Koszy
kówce Kobiet. Mistrzostwo zdobyła drużyna
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Politechniki Wrocławskiej. Nasz zespół zajął 5 
miejsce (na 5 startujących drużyn).

Piłka nożna

•  W dniach 27 i 28 kwietnia br. odbyły się 
w .Rzeszowie Mistrzostwa Polski Politechnik 
w Mini-Piłce Nożnej. W zawodach startowały 
z e s p o ły  z P o i.Lube lsk ie j, Pol. Łódzkie j, 
Pol.Gdańskiej, Pol.Krakowskiej, Pol.Rzeszows
kiej, Pol.Śląskiej, Pol. Świętokrzyskiej, Pol.War- 
szawskiej i Poi.Wrocławskiej. Mistrzem Polski 
został zespół Politechniki Rzeszowskej. Zespół 
naszej Uczelni zajął 3 miejsce.

Siatkówka mężczyzn

•  Zespół AZS Gliwice występujący w lidze 
okręgowej w okresie 29.02.-22.03.br. rozegrał 
6 meczy, uzyskując następujące rezultaty: 
z Górnikiem Libiąż (29.02.br., na wyjeżdzie) - 
1:3; z Grodżcem II (1.03.br.) - 0:3; z HKS 
Odra (8.03.br., Miasteczko Śląskie) - 3:0; 
z HKS Szopienice (14.03.br.) - 3:2; z MKS 
Olkusz (21.03.br.) - 3:0; z KS Górnik Jaworz
no (22.03.br., na wyjeżdzie) - 1:3.

Szachy

•  5 kwietnia br. odbył się mecz szachowy 
pomiędzy AZS Gliwice i GKS Piast Gliwice II 
zakończony remisem 3:3. Punkty dla zespołu 
AZS zdobyli: Roman KAULA, Zenon LAMŻA 
i Zbigniew LUBOSIK. Przy okazji informujemy, 
że zajęcia sekcji szachowej AZS odbywają się 
w poniedziałki i środy w godz. 17.00-20.00 
w siedzibie Klubu przy ul. Kuczewskiego 10. 
Kierownictwo sekcji zaprasza wszystkich chęt
nych, a szczególnie dzieci.

Tenis stołowy

•  W dniach 7 i 8 marca br. odbyły się 
w Jastrzębiu Mistrzostwa Polski w tenisie sto
łowym. Spośród trzech startujących w mist
rzostwach zawodników AZS Gliwice najlepiej 
spisał się Jarosław KOŁODZIEJCZYK, który 
w deblu (z Łowickim - Baildon Katowice) zdo
był brązowy medal. Dwaj pozostali zawodnicy 
zajęli następujące miejsca: Norbert MNICH - 
12, Mirosław PIEROŃCZYK - 14.

•  14 marca br. tenisiści AZS Gliwice odnieśli 
wysokie zwycięstwo z Victorią Wałbrzych - 
8:2. Nasi zawodnicy (Norbert MNiCH, Jaros
ław KOŁODZIEJCZYK, Mirosław PIEROŃCZYK 
i Grzegorz IWANIUK) wygrali single, przegry
wając deble.

® 22 marca br. odbył się w Jastrzębiu Stre
fowy Turniej Klasyfikacyjny juniorów. Po bar
dzo dobrej grze wygrał go Piotr JEZIK z AZS
Gliwice.

« 27 marca br. tenisiści AZS Gliwice rozegrali 
ostatni mecz sezonu 1991/92. Mecz z Bronią 
Radom zakończył się remisem 5:5. Punkty dla 
AZS zdobyli: Norbert MNICH (2,5), Grzegorz 
IWANIUK (1,5) i M irosław PIEROŃCZYK (1).

•  4 kwietnia br. odbyły się w Jastrzębiu In
dywidualne Mistrzostwa Śląska kadetów i ju
niorów. Zawodnicy AZS Gliwice zdobyli nastę
pujące miejsca w turnieju indywidualnym: Piotr 
JEZIK - 2, Marcin KOWALCZYK - 3, Leszek 
ZAJĄC - 5, Wojciech KOŁODZIEJCZYK - 8. 
W deblu nasi zawodnicy zajęli drugie (KOŁO- 
DZIEJCZYK-KOWALCZYK) i trzecie miejsce 
(JEZIK-ZAJĄC). W parach mieszanych zdoby
liśmy pierwsze (KOWALCZYK-Langosz, Jastrzę
bie) i drugie miejsce (KOŁODZIEJCZYK-Prze- 
wożnik, Jastrzębie). Czwarte miejsce zajęły 
w deblu nasze juniorki Katarzyna FLORCZYK 
i Katarzyna BIAŁOWĄS. W turnieju drużyno
wym, który rozegrano w następnym dniu, pier
wsze miejsce w grupie juniorów zdobył zes
pó ł AZS Gliwice (JEZIK, KOWALCZYK, KOŁO
DZIEJCZYK, ZAJĄC). Zespół kadetów (CIE- 
PIAŁ, KORZEKWA) zajął czwarte miejsce.

Opracowanie redakcyjne: 

dr inż. Marian MIKRUT, Instytut E lektroener
getyki i Sterowania U kładów , G liw ice, ul. 
B .Krzywoustego 2, p.823, tei, 26-22.
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